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Molta feina per fer. Aquesta és la
conclusió dels Centres de Nor-
malització Lingüística (CNL) de la
comarca i de les entitats en defensa
de la llengua davant les dades de
l’últim informe de política lin-
güística publicat la setmana pas-
sada per la Generalitat. L’estudi
analitza la quantitat de persones
de les 50 ciutats més grans de Ca-
talunya que tenen la capacitat de
parlar català i els municipis del
Barcelonès Nord estan a la cua de
la classificació. A Santa Coloma
només el 50,7% de les persones
afirmen que poden parlar-lo,
mentre que el percentatge puja
fins a un 61,9% a Badalona i un
64,4% a Sant Adrià. 

Les dades publicades corres-
ponen al 2011 i reflecteixen que
a Badalona i Santa Coloma hi ha
menys veïns amb capacitat de
parlar català que el 2001. En
canvi, Sant Adrià és l’únic mu-

nicipi de la comarca on aquest ín-
dex va augmentar.

Davant d’aquesta situació, els
CNL, Plataforma per la Llengua i
la Coordinadora d’Associacions
per la Llengua Catalana (CAL) fan
una crida a la calma i a la impli-
cació de la societat civil en l’apre-
nentatge del català per part de les
persones nouvingudes.

FORMACIÓ I CULTURA
Tots aquests actors assenyalen la
immigració com la principal raó
que explica la poca capacitat de
parlar català dels veïns de la co-
marca. Ara bé, cal diferenciar en-
tre generacions. Mentre que els
nens arribats a la comarca es fa-
miliaritzen ràpidament amb el
català a través de la immersió lin-
güística a les escoles, la població
d’edat adulta no viu aquest procés.
“Moltes d’aquestes persones s’in-
teressen per aprendre català”, ex-
plica la directora del CNL de Ba-
dalona i Sant Adrià, Gemma Mun-
taner. “A moltes altres els costa sor-
tir del seu barri i el seu entorn i cal
anar-les a buscar”, afegeix.

Pel que fa a les persones d’a-
quest segon grup, Muntaner ex-
plica que acostumen a viure en ba-
rris amb domini del castellà o al-
tres idiomes i, en molts casos, no
perceben l’aprenentatge de la llen-
gua com un procés necessari.
Muntaner, doncs, considera que
el desconeixement lingüístic és un
reflex de la diferència entre zones
d’una mateixa ciutat.

A Santa Coloma, el barri de
Fondo -amb un 44% de gent
vinguda d’altres parts del món-
és un exemple d’aquesta realitat.
“El 66% dels alumnes del nostre
CNL  són estrangers”, explica la
directora del centre de Santa
Coloma, Pilar López. Tot i això,
López reconeix que cal seguir tre-
ballant i assenyala la responsa-
bilitat que la societat civil té per
fomentar el coneixement del ca-
talà. En aquest sentit, la directo-
ra del CNL colomenc aposta per
programes com el voluntariat
lingüístic, en el qual les persones
que hi participen aprenen cata-
là a través del contacte directe
amb un catalanoparlant.

López, però, va un pas més en-
llà i creu que moltes persones no-
més aprendran català si el teixit so-
cial dels municipis de la comarca
s’hi apropa a través de cursos de
formació o d’iniciatives de cultu-
ra popular, com per exemple les
colles castelleres.

PROCÉS D’ARRELAMENT
Per la seva banda, Plataforma per
la Llengua i la CAL consideren  que
el català és una eina necessària per
garantir la inclusió de les persones
nouvingudes, tant en l’àmbit la-
boral com social. 

Tot i que estan a favor de les
mesures que pugui emprendre
l’administració per fomentar l’ús
i el coneixement del català, consi-
deren que el pes principal recau en
la societat. “Hem de formar part
del procés d’arrelament de les
persones estrangeres”, recoma-
na el portaveu de la plataforma,
Francesc Marco. “Cal que tothom
tingui l’oportunitat d’aprendre la
llengua”, afegeix, alhora que con-
sidera que per aconseguir-ho s’ha
de potenciar un discurs “obert i en

positiu”. Mentrestant, la CAL ar-
gumenta que la falta de capacitat
de parlar català reflecteix en alguns
casos falta de cohesió. “Cal gene-
rar contactes, convivència i fo-
mentar la participació entre els di-
ferents membres de la comunitat”,
diu Jordi Esteban, membre del se-
cretariat nacional de l’entitat.

Esteban també assenyala la ne-
cessitat que els catalanoparlants es
facin seva la voluntat de fomentar
l’ús i el coneixement de la llengua.
“Hi ha gent que l’entén i té ganes
de parlar-lo, però molts catalano-
parlants canvien ràpidament al
castellà quan es troben algú de
fora”, afirma. “Això és un error,
perquè les persones només s’a-
treveixen amb una nova llengua
quan la parlen en converses quo-
tidianes”, afegeix.

La recepta, doncs, és clara.
Apostar per l’aplicació de mesu-
res de foment de la llengua des de
l’administració però sobretot
contribuir a aquest foment de
forma individual i col·lectiva en
el dia a dia. Un repte, doncs, res-
ponsabilitat de tothom.

Més cohesió, més català
» La Generalitat assenyala que el Barcelonès Nord és un dels territoris del país on es parla menys català
» Centres de normalització lingüística i entitats diuen que el canvi passa per fomentar la convivència

Andreu Merino
BARCELONÈS.N

En lila, els percentatges de veïns que saben parlar català a cada municipi. Foto: Arxiu
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Opinió

@miqueliceta: Existe una voluntad firme
de los dos partidos [PSOE-PSC] de man-
tener la mejor relación posible y de solu-
cionar problemas.

@UAB_info: Aquí teniu la #SuperLluna!
És la més gran dels darrers 68 anys i no
es tornarà a repetir fins al 2034! Apro-
fitem-ho!

Actualitat a la xarxa

#TotsSomHoms

@franceschoms: “Han guanyat al Con-
grés la votació del suplicatori, però no
aplacaran a Catalunya el nostre projecte
democràtic”.

Un diari plural

4Fum, fum, fum!
per Jordi Lleal

Atenció, catalanets díscols! El PP
ha transmutat! A partir d’ara,
portaran a terme una campanya
d’aproximació del poder de Ma-
drid a Catalunya i així obrir un
nou curs amb empatia i mà es-
tesa. Ho faran portant el Senat
a Barcelona (Uf!); Soraya Sáenz
de Santamaria tindrà despatx a
la delegació del govern, allà al
carrer Mallorca (Oidà); es farà
un consell de ministres a Pe-
dralbes (com en temps d’en
Franco); ens posaran la pasta-
naga als morros (mentre conti-
nuaran les bastonades, per part
dels tribunals, a l’esquena); ens
convidaran a una cassola de
llenties amb xoriço (a veure si
ens deixem comprar); parla-
ran català en la intimitat (Aznar
ja ho feia); canvi de cromos,
l’Enric Millo per la Llanos de
Luna (fantàstic); veuran partits
a la llotja del Barça (Hum);
aprendran a ballar sardanes

(tots són pops); posaran arbres
de Nadal, de color blau, a les pla-
ces dels ajuntaments (com feia
en Xavier Garcia a Badalona)... 

Sabem que, per les dates
de Nadal, els cors s’estoven. És
temps de pau i de perdó, de re-
unir-se les famílies al voltant d’u-
na taula, amb absoluta germa-
nor, pensin com pensin políti-
cament. Cantarem nadales al
peu del pessebre i tot seran
flors i violes per a una nova re-
lació entre Catalunya i Espanya.
És com programar un miratge,
per entabanar uns quants cata-
lans que no tinguin gaire clar
quina posició prendre davant
l’alternativa, de si donen suport
a la secessió o es passen al bàn-
dol unionista, posant una es-
pessa cortina de fum als ulls dels
indecisos, amb unes conces-
sions més o menys apetitoses, a
veure si piquen l’esquer. Ara és
Nadal. Fum! Fum! I més Fum!     

Un diari participatiu

#DiaDelConsumisme

@dianacoromines: Aquesta xerrameca
sobre la invasió que suposa el Black Fri-
day (com si les rebaixes nostrades fossin
una tradició a preservar) ratlla el ridícul.

Segons un estudi que ha fet la
PAH i l’Observatori DESC a tra-
vés del seguiment durant tres
anys de 957 famílies que van acu-
dir a la PAH de Barcelona per no
poder fer front a la quota de la seva
hipoteca, les persones en risc de
desnonament no confien, en ge-
neral, en els serveis socials dels
ajuntaments.

A Badalona són freqüents les
queixes dels que participen en les
assemblees de la PAH respecte a
l’atenció que han rebut per part
dels nostres serveis socials.

La degana del Col·legi de Tre-
ball Social, Núria Carrera, en unes
recents declaracions, assenyala
que “la tensió que s’està vivint en
el món del treball social no l’havia
vist mai, els treballadors estan pa-
tint una pressió molt important”.

En un altre ordre de coses el
Govern de la Generalitat ha pre-
sentat un Pla de Xoc amb mesu-
res a aplicar de manera immediata
per atendre les necessitats de la
població amb risc d’exclusió social.
Vol evitar la pobresa infantil, la po-
bresa energètica, els desnona-
ments...

Ara bé, quina és la realitat? A
Catalunya la població en risc de
pobresa és el 23,5% del total de la
població, xifra que s’incrementa a
un 30% si ens referim a la pobla-
ció de menys de 18 anys que ja viu
per sota del llindar de la pobresa.
Tenim un nivell de pobresa molt
superior al de la mitjana europea,
sent Catalunya un dels territoris
on més han augmentat les desi-
gualtats. 

Segons estudis diversos, un
20% dels catalans acumulen 6,5
vegades més recursos que el 20%
més pobre. En aquest context, la

despesa en protecció social sobre
el PIB és a Catalunya (21%) infe-
rior a la d’Espanya (25,5%) i que-
da molt per sota de la Unió Eu-
ropea (28,6%). El més curiós és
que a Catalunya la pressió fiscal
també està per sota de l’espanyo-
la i de l’europea. Els rics a Cata-
lunya paguen menys impostos
que els pobres.

Per tant, ens preguntem, la
culpa és dels serveis socials?

A Badalona, els companys de
la PAH sempre han defensat els
treballadors socials. Consideren
que mai no es pot dir que, en ge-
neral, són els treballadors els res-
ponsables de la manca de recur-
sos. La responsabilitat la tenen els
que ens governen i només es
queden en els discursos, plens de
bones intencions.

Ara, amb la desgràcia de la
mort d’una dona de 81 anys, ve-
ïna de Reus, per pobresa energè-
tica, l’administració culpa l’em-
presa i aquesta es treu la respon-
sabilitat al·legant que hi ha una
sentència del TC que assegura que
ningú pot obligar les companyies
a seguir prestant un subminis-
trament que no es paga. El que
ningú podrà negar és que una
dona ha mort.

El Govern de la Generalitat,
a més de destinar recursos eco-
nòmics per abordar la pobresa
energètica -això diuen destacats
dirigents polítics-, també regula
el deure de les empreses submi-
nistradores de comunicar als
ajuntaments els talls de serveis
bàsics (aigua, llum i gas) per
impagament perquè, si existeix
una situació de vulnerabilitat
econòmica, s’han de mantenir
aquests serveis.

La llei 24/2015, que contenia
mesures per evitar la pobresa ha-
bitacional i la pobresa energètica,
si bé en part està anul·lada pel TC
-al servei del PP, diuen alguns-,
manté vigent l’article 6, relatiu als
talls de subministraments. En
cap cas, les companyies submi-
nistradores no poden efectuar un
tall de serveis sense notificar-lo als
ajuntaments.

Arribats a aquest punt i davant
d’un fet irreversible, ens pregun-
tem: ¿Algú coneix el nombre de
persones que hi ha a Badalona que
no poden pagar, no només el llo-
guer del pis, sinó també els con-
sums bàsics d’aigua, llum i gas?

¿L’Ajuntament de Badalona
ha activat els mecanismes san-
cionadors o d’expropiació tem-
poral dels habitatges buits, pro-
pietat dels grans tenidors, per in-
corporar-los al Fons d’habitat-
ges de lloguer destinats a políti-
ques socials, més enllà d’una or-
denança que no solucionarà els
problemes? ¿L’Ajuntament de
Badalona ha reforçat els serveis so-
cials per poder garantir l’atenció
de totes les persones en risc d’ex-
clusió social? ¿Quan s’aconsegu-
irà coordinar els mecanismes de
participació social i institucional
en l’àmbit de l’habitatge i de la po-
bresa energètica? ¿Per què hem
d’esperar que passi una desgràcia
a la nostra ciutat -que ningú de-
sitja- per tal d’abordar la proble-
màtica existent en alguns dels
barris de Badalona?

Més enllà de les declaracions,
el que es necessita és el compro-
mís actiu i permanent dels nostres
càrrecs electes si es vol abordar
amb responsabilitat i garanties
d’èxit un problema creixent.

per Pedro Jesús Fernández    

4La culpa és de serveis socials?

#DEP

@iescolar: Lamento la muerte de Rita
Barberá como la de cualquiera. Pero
morir no te convierte en martir ni te da la
razón. 
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Un diari obert

De poc li servirà a la Rosa de Reus, a
la dona de 81 anys que va morir vícti-
ma de la pobresa que anomenen en-
ergètica, de la solitud, i d'aquest mal en-
tès progrés, que ara anem veient si la
culpa del tall elèctric és d'un reglament
o d'un protocol. La Rosa de Reus,
símbol de la ciutat, i per extensió de to-
tes les ciutats i pobles on les grans com-
panyies subministradores que este-
nen la plaga del segle XXI actuen com
els nous senyors feudals recaptadors de
tributs, i que ens remet a les desigual-
tats de l'època de la pesta. 

La llegenda reusenca de la pasto-
reta ve del segle XVI, la d'Isabel Be-
sora, a qui es va aparèixer la Mare de
Déu i li va donar el missatge que es re-
cuperés el costum d'encendre una
candela tan llarga que permetés fer el
tomb a les muralles de la ciutat i que
arribés encesa a l'altar. Els jurats de
la ciutat no se la van creure. No do-
naven fe a aquest protocol o regla-
ment, i n'hi exigien proves. Va haver
de ser una segona aparició virginal la
que aleshores, segons les versions, si-
tuen una rosa a la galta o un petó. El
cas és que la rosa va passar de la gal-

ta de la pastoreta a l'escut de Reus.
Ara s'ha encarnat amb aquesta altra
Rosa, a qui una candela, o una es-
pelma, amb què mirava de deslliurar-
se de la foscor, se l'ha acabat engolint.
Tristíssim tot plegat, perquè aquesta
mort ens fa veure com n'és, de difícil,
acomboiar tota la societat, i ens res-
situa en el debat de la lluita contra les
desigualtats. 

L'assagista, musicòleg, erudit, de
pensament immens, Ramon Andrés, al
seu darrer llibre Pensar y no caer diu
que la desigualtat és en nosaltres, i que
fins que no assumim que és dins la nos-
tra estructura mental no ho acabarem
de corregir. L'individualisme no és al-
tra cosa que la ideologització d'un ma-
teix: “Haver caigut en la ingenuïtat de
creure que estem capacitats per repar-
tir-nos el pa ha estat un equívoc al qual
ha contribuït l'humanisme utopista,
sempre doctrinari”. I encara afegeix An-
drés: “No hi ha res tan nihilista com as-
pirar al paradís.” Que els ho diguin a
aquestes companyies de beneficis mi-
lionaris on basteixen el seu paradís!

Publicat a El Punt Avui

4La Rosa de Reus
per Xavier Graset

4Carta oberta d’un avi
per Antonio López

Estic emprenyat! Molt emprenyat. De pe-
tit no vaig poder anar a l’escola ni quan em
tocava ni tot el temps que era necessari.
Aleshores, si tenies sort, l’escolaritat co-
mençava als sis anys. Al meu poble de nai-
xement pocs eren els nens que anaven a
l’escola. La majoria dels nens, des de
molt petits, havien d’ajudar els pares.
Les nenes la mare, a la feina de la casa, i
els nens acompanyaven el pare, fos qui-
na fos la feina.

Així que vaig aprendre les quatre lle-
tres i els pocs números que sé en una
mica més d’un any que vaig visitar l’es-
cola. Als vuit anys acompanyava el meu
pare a cuidar els animals, era pastor, per
les muntanyes i contrades de la meva ter-
ra de naixement. 

A finals dels anys seixanta, els meus pa-
res van decidir, sense consultar-m’ho,
traslladar la seva residència a Badalona.
Com que tenia quinze anys, no vaig poder
anar a cap escola. Així que vaig estar du-
rant un temps sense fer res. Als setze anys
vaig poder treballar, no sé si amb contra-
cte o sense. El que sí que sé és que la meva
mare es posava molt contenta amb el so-
bre que li portava els cap de setmana. L’e-
conomia familiar necessitava les aporta-
cions de tots els membres de la casa per
tirar endavant. Amb el sou del pare no era
suficient, i això que tenia dues feines.

Per això, quan em vaig casar i vam te-
nir fills, el primer que vam fer va ser bus-
car una bona escola per als meus fills, la
qual cosa va ser molt senzilla, ja que només
hi havia una escola al barri on vam anar a
viure la meva dona i jo. El barri era el de
Canyadó i l’escola es deia Martínez Anido.
Era una escola que tothom la considera-
va com a seva. Molts dels mestres també
vivien al barri i semblava com si l’escola
sempre estigués oberta. De fet, després de
l’horari lectiu, els nens continuaven jugant
al pati o fent activitats a les aules.

Tot el veïnat de Canyadó ens estimà-
vem la nostra escola. Amb els anys, com

passa amb qualsevol edifici, ens van ex-
plicar que l’escola necessitava ser rehabi-
litada. Els meus fills ja no hi anaven. Ara
els que hi anaven eren els meus néts. Es
va construir un nou edifici al parc de ca
l’Arnús i allà es van traslladar tots els alum-
nes de l’escola vella. L’Ajuntament ens va
explicar a les famílies que l’edifici antic es
rehabilitaria i es transformaria en institut.
Era el que faltava al barri. Amb la nova bi-
blioteca i l’escola de Primària al parc, què
més podíem desitjar per als nostres fills!

Però ves per on, han passat els anys
i l’edifici continua abandonat. Quan hi
passo per davant sento ràbia i pena. Rà-
bia cap als que són responsables de ga-
rantir el dret a una educació de qualitat
per als nostres fills, i pena al veure un edi-
fici catalogat com a bé cultural i patri-
monial de Badalona i que cada dia que
passa es deteriora més.

Què fa l’Ajuntament per defensar
els nostres drets com a ciutadans? L’al-
caldessa coneix l’estat d’abandonament
de l’edifici? Té clares les obligacions i la
responsabilitat de l’Ajuntament? Hem
d’esperar  que sigui irreversible i irrecu-
perable aquest edifici tan emblemàtic per
al barri i per la ciutat? Per què el consis-
tori no actua i, amb la participació del ve-
ïnat, reclama al Govern de la Generalitat
que compleixi amb els seus compromi-
sos amb Badalona? Hem de conservar i
mantenir el nostre patrimoni o hem de
renunciar a conservar el nostre llegat ur-
banístic i educatiu? Qui serà responsable
de la pèrdua de part de la nostra història?
Com explicarem als nostres descendents
el nostre passat? Només els explicarem
que Badalona va ser fundada pels romans
i ens oblidarem del Turó d’en Boscà i de
tants i tants altres monuments com hi ha,
encara, a la nostra ciutat? 

Algú ha d’assumir la responsabili-
tat d’evitar que la nostra ciutat només
sigui una ciutat dormitori, sense pas-
sat ni futur.

#AlertaDeFrau

@JosepTellez: La responsabilitat està en
el desmantellament del departament de
neteja durant el mandat del PP a
Badalona. Portarem l'informe a la Fiscalia.

#RecordarBòsnia

@MireiaG_S: "La guerra acaba cuando se
superan sus consecuencias". Gracias Ger-
vasio Sánchez por el relato, miradas y de-
fensa de la 'vida' en Santa Coloma.

#NouMercat

@IMarcuello: Avui els paradistes del Mer-
cat de Sant Adrià han recollit els títols de
concessió de 35 anys de parada. Molta
sort a totes i tots!

La comarca a la xarxa
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Badalona  

El govern municipal ha denunciat
diverses irregularitats en el con-
tracte de neteja viària i recollida
d’escombraries, presumptament
comeses entre el maig del 2010 i
el desembre del 2015 per l’em-
presa Fomento de Construccio-
nes y Contratas (FCC), adjudica-
tària del servei. L’executiu de
Dolors Sabater va encarregar fa
un any una auditoria externa per
detectar possibles irregularitats i
l’informe assenyala que FCC po-
dria haver defraudat 12,8 mi-
lions d’euros a l’Ajuntament. Ara,
el govern presentarà l’estudi a la
Fiscalia per instar-la a obrir una
investigació. Mentrestant, l’em-
presa continua prestant el servei
a canvi d’un contracte de 22,5 mi-
lions d’euros a l’any que expira el
maig del 2020.

INCOMPLIMENT DE LA LLEI
Del total de diners defraudats,
4,5 milions provindrien, segons
l’auditoria, de la facturació d’im-
ports sense respectar la llei ni el
plec de condicions del contracte.
Per exemple, FCC hauria revisat
preus a l’alça en conceptes on la llei
ho prohibeix, com la mà d’obra o
les despeses financeres.

D’altra banda, l’auditoria as-
senyala que FCC hauria rebut di-
ners de l’Ajuntament per serveis
que no s’haurien realitzat i en al-
guna ocasió hauria cobrat dos
cops per prestar un mateix servei.
En aquest cas, el frau pujaria fins
als 3,5 milions d’euros. A més,
l’empresa també hauria cobrat

més per la recollida de residus que
allò previst en la seva oferta per ser
adjudicataris del servei. 

L’informe va ser presentat per
Sabater i el regidor d’Espais Pú-
blics, Francesc Duran, que res-
ponsabilitza el govern del PP del
presumpte frau d’FCC. “Les irre-
gularitats han coincidit en el temps
amb la pèrdua de treballadors del
departament municipal de neteja
viària”, diu. I és que, segons el re-
gidor, el PP va “desmantellar el de-
partament”, per la qual cosa es feia
més difícil validar els serveis pres-
tats per les empreses i pagar-los
adequadament. Un desmantella-
ment que el PP nega. “Quan vam
entrar al govern hi havia quatre
persones, exactament les mateixes
que quan vam deixar-ho”, asse-
gura el responsable de l’àrea de Via
Pública en l’anterior mandat, Da-
niel Gràcia. Duran, però, considera
que un contracte anual d’aquest
cost requereix un control exhaus-
tiu i creu que l’executiu d’Albiol va
“obviar” la seva responsabilitat. 

Per la seva banda, el PP ha re-
accionat a l’auditoria qüestionant
el seu valor jurídic. “Aquestes acu-
sacions són un autèntic despro-
pòsit i una mostra de la falta de co-
neixement absolut que tenen els
responsables municipals respec-
te del funcionament de l’ajunta-
ment”, defensa el president del

grup municipal del PP, Juan Fer-
nández, que assegura que l’audi-
toria ha estat feta per un exregidor
de la CUP a Arenys de Munt.
L’autor de l’auditoria ha estat as-
sessor d’aquest grup municipal
però no regidor i actualment és as-
sessor de serveis econòmics a l’A-
juntament de Sabadell, a més de
tenir una àmplia experiència en
l’àmbit de la gestió de residus. 

Fernández, a més, assegura
que el govern ha fet públic l’infor-
me per la pressió de la premsa des-
prés que la Fiscalia hagi obert
una investigació per determinar si
FCC va defraudar 800.000 euros
a l'Ajuntament de Barcelona i ins-
ta Sabater a presentar denúncia.
L’alcaldessa ja ha assegurat que
presentarà l’auditoria a la Fiscalia.

POSSIBLE MUNICIPALITZACIÓ
El govern també s’ha compro-
mès a millorar el control del con-
tracte. Tot i que la situació ideal per
a Sabater seria la municipalització
del servei, això encara no s’ha po-
sat sobre la taula.

En canvi, Duran confirma que
hi ha una auditoria en marxa so-
bre el contracte de neteja d’edifi-
cis públics. Entre altres coses, es
vol determinar si és viable que l’A-
juntament gestioni directament el
servei, actualment prestat pel
grup empresarial FCC.

Sabater i Duran van presentar l’auditoria dilluns. Foto: Ajuntament

Possible frau de 12,8 milions
d’euros al contracte de neteja
» El govern denuncia presumptes irregularitats de l’empresa FCC 

» El PP qüestiona la validesa de l’auditoria encarregada pel consistori

Principi d’acord sobre 
la publicitat al nou estadi

NEGOCIACIONS4La possibili-
tat que el CF Badalona es quedi
els ingressos de publicitat de les
tanques del nou estadi és més a
prop. La gestió directa de la ins-
tal·lació per part de l’Ajunta-
ment -pactada entre consistori i
club- feia difícil que el Badalona
pogués gestionar aquests in-
gressos sense presentar-se abans
a un concurs públic. Sembla,
però, que les dues parts han tro-
bat l’escletxa perquè això sigui
possible. Després de setmanes de
reunions, el govern municipal
ha confirmat que està treballant
en una fórmula que permetria al
club recaptar els diners dels
anunciants. Concretament, s’a-
posta per tanques de publicitat
mòbils que només estiguin a l’es-
tadi quan el primer equip del club
jugui els seus partits. “Si la pu-
blicitat s’associa als partits, serà
viable satisfer les demandes del
club”, assegura el primer tinent
d’alcaldia, Oriol Lladó. 

I és que el club sempre ha de-
fensat que si el nou estadi genera
ingressos de publicitat un cop es-

tigui inaugurat, serà perquè el
Badalona hi juga. Tot i el principi
d’acord, el govern encara ha de de-
finir la proposta, que s’inclourà al
reglament d’ús de l’estadi. 

Un reglament que genera ten-
sions entre les dues parts. Se-
gons el president del club, Miguel
Ángel Sánchez, l’acord sobre l’ús
de l’estadi queda “molt lluny”. El
club demana tenir un ús preferent
del recinte i el govern municipal
promet que escoltarà les seves
necessitats, tot i que asseguren que
encara no han rebut cap propos-
ta d’horaris d’utilització. 

D’altra banda, el club conti-
nua reclamant a l’Ajuntament
90.000 euros en concepte de
publicitat al camp de la Morera
i 50.000 per a la gespa del camp
de Montigalà. En el primer cas,
Lladó assegura que s’estan fent
els tràmits necessaris per fer el
pagament. En el cas de la gespa,
en canvi, el tinent d’alcaldia ar-
gumenta que ningú els ha en-
tregat cap document que de-
mostri el compromís de paga-
ment per part de l’Ajuntament.

El PSC denuncia deteriorament
en 900 espais de la ciutat

VIA PÚBLICA4El PSC ja ha en-
tregat a l’Ajuntament la seva llis-
ta de punts negres de la ciutat. Els
socialistes han elaborat un recull
de 900 punts de la via pública
que, segons denuncien, no reben
el manteniment suficient o estan
deteriorats.

El PSC va començar a confec-
cionar la llista a l’estiu i estava pre-
vist que li entregarien a l’alcal-
dessa, Dolors Sabater, al setembre.
Finalment, però, l’entrega s’ha
produït aquest dimarts. “El govern
municipal té l'obligació de donar
resposta a totes aquestes man-

cances", argumenta el president
del grup municipal, Álex Pastor.
“La gent està molt preocupada
perquè el govern municipal és
incapaç de donar solució als pro-
blemes de manteniment i neteja
de l'espai públic”, afegeix.

Els socialistes defensen que el
document lliurat a Sabater és
fruit de la participació ciutadana
i recorden que es tracta d’un do-
cument obert. “Les mancances
que ja estiguin resoltes s’elimi-
naran i se n'incorporaran de no-
ves, fruit del treball conjunt amb
la ciutadania”, avisen.

Redacció
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Sant Crist |Obres al lateral de l’autopista
L’Ajuntament preveu que les obres d’arranjament de l’autopista al seu pas pel barri del Sant

Crist comencin el 2017 i que estiguin acabades abans de l’estiu. Aquests treballs de dignificació
de l’espai es duran a terme a l’espera de la construcció del lateral de la C-31. Les obres es des-

envoluparan al carrer de l’Abat Escarré, entre el carrer de Coll i Pujol i el carrer Montserrat.
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Sabater assegura que protegirà
les cases de pescadors del Centre
PATRIMONI4El govern municipal
assegura que protegirà quatre de
les sis cases de pescadors situades
als carrers de Santa Anna i de Sant
Llorenç, al barri del Centre. Aquest
és el compromís que han adqui-
rit el primer tinent d’alcaldia,
Oriol Lladó, i la regidora del dis-
tricte 1, Laia Sabater, amb les en-
titats veïnals que el 2013 van fer
campanya a favor de la conserva-
ció de les casetes.

Les cases formaven part del
Pla especial del Patrimoni i Catà-
leg normatiu fins al 2013, quan el
Ple va aprovar la descatalogació de
les mateixes per causa de ruïna.

“Tot i la descatalogació, hi ha
un Pla especial urbanístic vigent
que preveu la conservació de qua-
tre de les sis cases”, diu Lladó. 

Les altres dues ocupen un es-
pai on s’hi podria construir un
nou edifici.

El preu del rebut de l’aigua bai-
xarà un 2,4% a partir del mes
que ve a tots els municipis de l’à-
rea metropolitana. La Comissió
de Preus de Catalunya va ratifi-
car el passat divendres l’acord del
Consell Metropolità d’aplicar la
rebaixa als pobles i ciutats abas-
tits per Aigües de Barcelona,
l’empresa controlada un 70%
per Agbar, un 15% per Crite-
ria –la societat d’inversions de La
Caixa– i un altre 15% per l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB).

L’aplicació d’aquesta mesu-
ra comportarà un estalvi anual
de 12 milions d’euros per a la
ciutadania i de 8 euros a l’any
per a cada persona que pagui
factura. És la primera rebaixa de
preu des que l’AMB va adjudi-
car el servei a aquesta empresa
el 2012, que enguany va establir
un increment de preu de l’1,6%.
Davant d’aquest anunci, els
Ajuntaments de Badalona, Bar-
celona i Cerdanyola del Vallès
van presentar al·legacions a
l’AMB, que finalment han per-
mès la rebaixa del 2,4%.

MUNICIPALITZACIÓ?
La rebaixa del preu de l’aigua
podria ser només un primer
pas. Diversos Ajuntaments de
l’àrea metropolitana, com el
de Badalona, aposten per ges-
tionar directament el servei.
“L’aigua és un dret que no pot
estar en mans d’empreses pri-
vades”, defensa l’assessor de
l’àrea Badalona Democràtica,
Ricard Amaya.

Per aconseguir-ho, el primer
pas és que el preu que es paga pel
servei deixi de ser una tarifa
per convertir-se en una taxa, fi-
xada pels municipis metropoli-
tans. “La llei diu que l’import d’u-
na taxa mai pot ser superior al
cost del servei”, diu Amaya.

Tant Badalona com els altres
consistoris esperen ara el des-
enllaç judicial sobre el contrac-
te amb Aigües de Barcelona. El
Tribunal Superior de Justícia
de Catalunya va anul·lar-lo al
març, considerant injustificat
que la concessió es fes sense
concurs públic. L’empresa ha
presentat recurs i tot i que la sen-
tència no és ferma els municipis
se senten carregats de raons.
“En el cas de Badalona, l’últim
document que reconeix el dret de
l’empresa de prestar el servei és
del 1926”, assegura Amaya.

Per la seva banda, l’AMB ja
ha iniciat l’estudi sobre els cos-
tos que suposaria la gestió di-
recta del servei. 

L’Ajuntament confia avançar cap a la municipalització del servei. Foto: Arxiu

El rebut de l’aigua serà un 2,4%
més barat a partir de desembre
Redacció
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Els pressupostos d’inversions ja
tenen més vots que els ordinaris
PARTICIPACIÓ4Els procés de
participació del pressupost d’in-
versions ja ha rebut més vota-
cions que l’organitzat al gener
pel pressupost ordinari. I és que
segons dades de l’Ajuntament
més de 3.700 veïns ja han votat
com volen repartir els 14 milions
d’euros posats a disposició de la
ciutadania. La regidora de Par-
ticipació, Fàtima Taleb, no vol
concretar una xifra que, sigui
com sigui, ja ha superat la re-
gistrada al gener.

Taleb fa una valoració posi-
tiva del procés que finalitzarà
diumenge. “Estem satisfets de
com està funcionant, tenint en
compte que és la primera vega-

da que es fa un procés d’aques-
tes característiques a la ciutat”,
diu la regidora. En aquest sentit,
Taleb considera satisfactori el
balanç del Superdissabte orga-
nitzat el 19 de novembre. L’A-
juntament va organitzar nou
punts de votació presencial als
quals van acudir 692 persones.

Taleb posa l’accent en la im-
plicació del teixit associatiu de la
ciutat, a través del qual s’han po-
gut instal·lar un centenar de
punts de votació i informació,
més enllà dels instal·lats pel
consistori dissabte passat. A
més, la regidora avança que al-
tres Ajuntaments ja s’han inte-
ressat en el procés participatiu.
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El 18è Concurs de Música,
demà al Teatre Principal 

MÚSICA4Demà i demà passat
el Teatre Principal serà l’escenari
on s’escollirà la millor banda
de música de Badalona, la millor
banda que canta en català i la mi-
llor banda del 18è Concurs de
Música de Badalona, organitzat
per La Rotllana.

L’entrada per assistir de pú-
blic als concerts en directe és gra-
tuïta i com a novetat d’aquest
any, tots els assistents al concurs

rebran de manera gratuïta el
CD recopilatori d'aquest any,
fins a esgotar les existències.

Els grups que participaran en
aquesta fase final del concurs són
Peachy Joke, Lookmonohands,
Catfolkin, Carolina Alabau
Group, Jhack, L’idiota, Jack Es-
tampida, Sueprvivents, Atajo,
Nicomac, Som guineus, Malachi
stereo, Los Macanas, K-soviet i
El último mono.

L’Ateneu Sant Roc donarà
continuïtat al 50è aniversari

CELEBRACIÓ4Divendres passat la
Fundació Ateneu Sant Roc va ce-
lebrar l’acte de clausura de la
campanya Sant Roc, descobrir
per estimar, que s’ha desenvolu-
pat al llarg de l’últim any per ce-
lebrar el 50è aniversari del barri.

El principal objectiu de la ini-
ciativa ha estat fomentar entre els
veïns la coneixença del seu entorn,
recordar el naixement del barri, el
seu passat i present reivindicatiu
i treballar per la convivència entre
les persones que hi viuen des de fa
més temps i aquelles que han
arribat més recentment. L’acte
del 18 de novembre va servir per
presentar la feina feta durant els
últims mesos a càrrec de la Lu-

doteca, la formació de dones Lai-
la, el Centre Obert de Joves o l’A-
teneu al Carrer. “Entre tots hem
descobert llocs i entitats del barri”
explica el director de la fundació,
Salva Figuerola. “Hem assenyalat
com ens agradaria que fos el nos-
tre entorn i les mancances que té
actualment”, afegeix.

Figuerola avança que tot i l’ac-
te de presentació dels projectes, la
fundació donarà continuïtat a la
feina feta. “La celebració dels 50
anys és a llarg termini. Seguirem
descobrint i compartint coses”, de-
fensa. Per exemple, l’exposició
Descobrir per estimar continua
oberta i els veïns poden aportar les
seves fotografies del barri.

Finalment l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB) ha anul·lat el
concurs de Nitbus a través del
qual es va adjudicar el servei a
Alsa el 2014. Els grups d’Entesa i
el PSC van votar dimarts a favor
de la decisió, mentre que CiU, el
PP i la CUP es van abstenir. Els re-
presentants populars a l’ens me-
tropolità no van prendre part en
la votació perquè defensaven un
vot a favor en comptes de l’abs-
tenció que va decidir el partit.

La decisió de l’AMB arriba
després de les conclusions d’un
informe extern encarregat per
l’ens metropolità al catedràtic de
dret administratiu de la Uni-
versitat de Saragossa José María
Gimeno. L’objectiu era deter-
minar si en l’adjudicació a Alsa
es va cometre alguna irregulari-
tat i Gimeno considera que el fet
de no haver publicat el concurs
al Diari Oficial de la Unió Euro-
pea ja és motiu suficient per
anul·lar el concurs.

Ara l’AMB ha aprovat l’o-
bertura d’un nou procés de lici-
tació, encara que Alsa pot recó-
rrer la decisió als tribunals. Tot

i això, el servei es pot adjudicar
abans que hi hagi alguna sen-
tència ferma per eventual recurs
d’Alsa. Mentrestant, Tusgsal se-
gueix prestant el servei.

De fet, l’anul·lació del concurs
obre la porta a Tusgsal per tornar
a presentar-se al nou procés
d’adjudicació. L’empresa bada-
lonina havia estat la gestora del
servei d’autobús nocturn des del
1991, abans que el servei s’ator-
gués a Alsa. Els treballadors de la
companyia demanaven l’anul·la-
ció del concurs des que la Gene-

ralitat va publicar un informe que
considerava nul el procés d’ad-
judicació. El punt àlgid de les mo-
bilitzacions es va produir el 21 de
juliol, quan tres membres de la
secció sindical de la UGT a l’em-
presa es van tancar a la seu del
PSC del carrer Nicaragua de Bar-
celona per exigir a l’AMB que de-
clarés nul el concurs.

Després de les protestes, l’òr-
gan metropolità va aturar la
concessió a Alsa i ara, amb l’in-
forme de Gimeno, anul·la defi-
nitivament el concurs.

Les protestes de Tusgsal van frenar la concessió a Alsa. Foto: Arxiu

Anul·len el concurs de Nitbus
que va adjudicar el servei a Alsa

Redacció
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Gran èxit de la
VIII Fira Medieval

de Badalona

El Centre Comercial Passeig de la
Salut aplega un bon grapat de visi-
tants en una de les millors Fires
Medievals que es recorden. 
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Santa Coloma

La Plataforma d’Afectats per la Hi-
poteca (PAH) presentarà al Ple de
dilluns una moció conjunta amb
Som Gramenet i ICV-EUiA per
instar l’Ajuntament a agilitzar els
terminis d’empadronament a la
ciutat per a persones en risc d’ex-
clusió social o emergència habita-
cional. Concretament, demanen
que siguin donades d’alta en un ter-
mini no superior als 30 dies.

La plataforma assegura que
prop d’un centenar de persones en
risc d’exclusió estan a l’espera de
formalitzar l’empadronament i
alerten dels riscos als quals s’ex-
posen. “Algunes s’han d’esperar
tres mesos”, diu Juan Pastor,
membre de la PAH. “El padró és
fonamental per sol·licitar ajudes o
negociar amb els bancs si no es pot
pagar la hipoteca”, afegeix.

En la majoria de casos, algunes
de les persones tenen el problema
afegit de no poder demostrar le-
galment que resideixen a la ciutat,
ja sigui perquè s’han vist obligats
a ocupar un pis o perquè no tenen
cap contracte que ho demostri. 

En aquest sentit, la moció de-
mana al consistori que compleixi
la resolució del 30 de gener del
2015 de l’Institut Nacional d’Es-
tadística i de la Direcció General de
Coordinació d’Entitats Locals. Una
resolució que, segons consideren
les tres parts, no dóna tanta im-
portància a la residència legal en un
lloc determinat i garanteix l’em-

padronament a tothom. A més, de-
manen que sigui l’Ajuntament qui
comprovi la veracitat del domici-
li de les persones sol·licitants.

La moció també demana al
consistori que informi del proce-
diment d’empadronament de for-
ma exhaustiva, ja que, segons as-
seguren els impulsors, en molts ca-
sos les persones en situació irre-
gular desconeixen que el padró
s’ha de renovar cada dos anys.

Més enllà de la moció, al Ple de
dilluns Som també preguntarà al
govern si coneix el nombre de
veïns en risc d’exclusió que no es-
tan empadronats.

La PAH alerta dels riscos de no estar empadronat. Foto: Arxiu

La PAH demana agilitat en els
processos d’empadronament

» La plataforma presentarà una moció al Ple a través de Som i ICV-EUiA
» Denuncien que un centenar de persones esperen ser registrades

L’Ajuntament presenta 
avui l’aigua termal de Fondo

PROJECTES4Avui a dos quarts
d’una de la matinada, l’Ajunta-
ment presentarà l’estudi sobre el
possible aprofitament termal i
geotèrmic de l'aigua calenta de-
tectada a la zona de Fondo du-
rant la construcció del túnel de
la L9. 

La presentació serà als ma-
teixos túnels i anirà a càrrec de
l’alcaldessa, Núria Parlon, el re-
gidor d’Urbanisme, Jordi Mas,
el gerent del Consorci del Besòs,
Antoni Alarcón i el geòleg i
màster en hidrologia Enric Vàz-
quez-Suñé.

El descobriment es va pro-
duir quan, arran de les obres del
metro, els túnels van patir fil-
tracions d’aigua, que es van re-
petir després del 2009, quan el
transport subterrani ja estava
operatiu.

Des d’aleshores, els estudis
s’han centrat a analitzar el detall
les característiques de l’aigua
freàtica, sobretot de cara a va-
lorar el seu aprofitament. En
aquest sentit, diversos mitjans
van avançar a principis d’any la
voluntat de l’Ajuntament d’ins-
tal·lar un balneari a la ciutat.

El Fòrum Ciutadà recull idees
per al pressupost del 2017

PARTICIPACIÓ4El Fòrum Ciu-
tadà celebrat dilluns a la Sala de
Plens de l’Ajuntament va recollir
idees i propostes dels veïns per a
les ordenances i el pressupost
municipal del 2017. Entre altes
qüestions, el fòrum va servir per
discutir les propostes recollides
en les sessions participatives ce-
lebrades a tots els districtes, així
com en les reunions amb entitats
i col·lectius. També s’han rebut
propostes per instància o a través
del web municipal.

Precisament, va ser el teixit
social- encapçalat per la Fav-

gram- que va proposar al govern
municipal establir un calendari
per treballar els comptes muni-
cipals de forma participativa.

Uns comptes que ja van ser
aprovats de forma inicial al Ple
municipal del 24 d’octubre. A
partir d’aquell moment es va
obrir un període d’al·legacions, en
el qual s’emmarca la celebració
del Fòrum Ciutadà.

Ara, el següent pas és l’apro-
vació definitiva del pressupost i
les ordenances, que el govern
municipal portarà a votació al Ple
de dilluns.

La història colomenca del
segle XVII, exposada al Museu
HISTÒRIA4Des de diumenge el
Museu Torre Balldovina acull
l’exposició La vaixella dels sen-
yors de la torre, un conjunt de
peces de vaixella trobades al
Molí d’en Ribé i que pertanyien
als senyors de la Torre Balldo-
vina dels segles XVII i XVIII.

El material va ser trobat en
les excavacions arqueològiques
fetes el 2009 al Molí d’en Ribé i
es creu que eren propietat de la
família Ribé, amos de la Torre

Balldovina en aquella època i que
donen nom al molí. 

La mostra és un recull de les
més de 600 peces de vaixella i te-
rrissa de taula de producció ca-
talana, a més de tota una gran
varietat d’estris de cuina i és
interessant tant per la gran
quantitat d’objectes recuperats
com per la seva diversitat.

L’exposició s’ha inaugurat
en el marc de la setmana de la
ciència i serà de llarga durada.

Solidaritat | Campanya de Nadal
Durant el mes de desembre la ciutat acollirà la campanya Santa Coloma Solidària també al Nadal, de
recollida de productes d’higiene personal, material esportiu i joguines. La campanya és impulsada per

l’Ajuntament amb la col·laboració de la Creu Roja del Barcelonès Nord i està destinada a cobrir part de
les necessitats de les famílies de la ciutat que més estan patint les conseqüències de la crisi econòmica.

Redacció
SANTA COLOMA
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Recta final de la primera
visita del circ Raluy a la ciutat

ESPECTACLES4Diumenge el
cric Raluy Legacy acabarà la
seva primera estada a la ciutat,
després de passar deu dies al
parc de Can Zam. La primera vi-
sita a Santa Coloma ha servit per-
què la companyia recuperi el
duet còmic de Sandro i Bigotes,
després d’uns anys desapare-
gut de l’escena.

El cric ofereix a Can Zam un
espectacle en el qual prenen part

50 professionals entre acròbates,
malabaristes i pallassos i que ha
estat guardonat amb reconeixe-
ments com la Creu de Sant Jor-
di o el Premi Nacional de Circ.

D’altra banda, ha ofert a 750
persones la possibilitat d’assistir
gratuïtament a les funcions d’avui
i demà, per tal de facilitar l’accés
a una funció que la companyia
qualifica d’espectacle per a adults
que cap infant d’ha de perdre.

‘Santa Escòcia de Gramenet’,
de Superarte Teatre, al Sagarra 
INCLUSIÓ4Demà el Sagarra ha
reservat el seu escenari per a l’es-
cena tearal local, amb la repre-
sentació de Santa Escòcia de Gra-
menet, del grup Superarte Teatre,
a les nou de la nit. El muntatge és
una deconstrucció del clàssic de
Shakespeare Macbeth, o com diu
la companyia, un Macbeth al re-
vés. Superarte és un projecte únic
de formació teatral per a persones
amb discapacitat intel·lectual dins
de l’Escola de Teatre Carro de
Baco, que pretén convertir el tea-
tre en una eina d’inclusió social i
superació personal per a aquestes
persones.

Carro de Baco és una escola in-
dependent d’art dramàtic funda-

da el 1998, que en la seva estruc-
tura acull Superarte Teatre i Al-
quimistes, integrades per actors i
actrius amb discapacitat intel·lec-
tual. La representació de Santa Es-
còcia de Gramenet s’emmarca
en el cicle Escena Santa Coloma,
de promoció de la cultura local.

Dins d’aquest mateix cicle,
dissabte l’Orfeó Tanit del Centre
Excursionista Puigcastellar ofe-
rirà el Rèquiem de Mozart per ce-
lebrar el seu 20è aniversari.
També hi participaran la Coral
Madrigalistes de Catalunya, la
Coral Exaudi, Mònica Múñoz,
José Ignacio Lagos, Aránzazu
Garcia, Tomàs Maxé i l’Orques-
tra The Ripieno Consort.

La Federació d’Associacions de
Veïns (Favgram) ha fet un pas
més en les seves reclamacions
d’àmbit sanitari a la ciutat. La fe-
deració ha proposat a l’Ajunta-
ment la creació d’una taula de
Salut conjunta per abordar les
necessitats i mancances de San-
ta Coloma i presentar demandes
conjuntes al departament de
Salut de la Generalitat. 

El consistori ha acceptat par-
ticipar en la iniciativa i ara les
dues parts han de definir el seu
funcionament i estructura. La
Favrgam també vol comptar
amb els regidors dels grups mu-
nicipals de l’oposició i amb el tei-
xit associatiu colomenc.

“CIUTADANS DE QUARTA”
El descontentament per la si-
tuació dels equipaments sanita-
ris a Santa Coloma ve de lluny i
va tenir el seu clímax el passat
mes de gener, després que l’al-
caldessa, Núria Parlon, qualifi-
qués les llistes de l’Esperit Sant
com les més llargues de Cata-
lunya. L’hospital va respondre
que aquesta deficiència ja s’ha-

via solucionat, però els veïns
continuen denunciant el temps
d’espera per ser visitat per un es-
pecialista, així com les llistes
d’espera dels centres d’atenció
primària. “Ens sentim ciutadans
de quarta divisió”, assegura el
president de Favgram, Tomás
Fernández, que també defensa
un canvi en l’actual mapa sani-
tari de la ciutat.

Actualment, l’únic hospital
de referència que el departa-
ment preveu per Santa Coloma
és el de l’Esperit Sant, però tant
els veïns com l’Ajuntament de-

manen que aquesta consideració
s’ampliï a l’Hospital dels Ger-
mans Trias i Pujol de Badalona.
De fet, al desembre de l’any pas-
sat el Ple municipal va aprovar
per unanimitat instar la Gene-
ralitat a ampliar la referència
hospitalària.

En aquest sentit, Fernández
avança que la seva voluntat és
treballar de bracet amb la taula
de Salut de Badalona, integrada
pels veïns i l’Ajuntament. “Volem
reballar conjuntament les pro-
postes que presentarem al de-
partament”, conclou Fernández.

L’impuls a la taula es va acordar en una reunió amb Parlon. Foto: Twitter

Veïns i Ajuntament faran
reclamacions conjuntes a Salut
Redacció
SANTA COLOMA
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Sant Adrià

Plou sobre mullat als poliesportius
de Sant Adrià. Mentre el pavelló
Ricart continua sense reobrir i el
Marina Besòs es manté tancat i
amb la plantilla pendent del seu fu-
tur laboral, el Centre Esportiu
(CEM) Besòs ha demanat més
temps per aclarir el seu futur.
L’empresa Fesmes XXI, gestora
del poliesportiu, va presentar un
concurs de creditors voluntari el
passat desembre i estava previst
sotmetre el pla de viabilitat eco-
nòmica de l’entitat a votació dels
creditors el pròxim dimarts. Fes-
mes XXI, però, ha sol·licitat al jut-
jat mercantil número 3 de Barce-
lona l’ajornament d’aquesta jun-
ta de creditors. A l’hora del tan-
cament d’aquesta edició el jutge
encara no havia dit si acceptava la
petició, i el termini perquè es pro-
nunciï s’esgota avui.

DEUTE HERETAT
Fesmes XXI és una societat que
depèn del Club Natació Poblenou
i que té com a única activitat la ges-
tió d’aquest poliesportiu de la
ronda Sant Ramon de Penyafort.

En declaracions a Línia Nord,
la directora del CEM Besòs, Eva
Martínez, assegura que l’empresa
ha reconduït la situació econòmi-
ca del poliesportiu i explica que la
petició d’ajornament es deu a la vo-
luntat de guanyar temps per con-
vèncer l’Ajuntament, Hisenda i la
Seguretat Social de la viabilitat de
la societat.

En aquest sentit, Martínez as-
segura que Fesmes XXI va entrar

en situació de fallida tot just des-
prés de rebre la concessió del po-
liesportiu, el febrer del 2014. “Gi-
mesport ens va enganyar inflant el
nombre d’abonats i les factura-
cions”, assegura, en referència a
l’empresa que gestionava abans l’e-
quipament i que recentment va re-
nunciar a l’adjudicació del po-
liesportiu Marina Besòs. “Teníem
embargats tots els ingressos i per
això vam demanar el concurs vo-
luntari”, afegeix Martínez. Ara, la
directora del CEM defensa que
han redreçat la situació i assegu-
ra que el nombre d’abonats ha
augmentat de 600 a 1.500 en dos
anys i mig.

El pla de viabilitat presentat
per Fesmes no proposa cap perdó
del deute per part dels creditors,
però sí que els demana esperar per
cobrar-lo. 

L’empresa espera ara la deci-
sió del jutge sobre la petició d’a-
jornament de la junta de creditors.
En cas que l’accepti, la votació dels
creditors es posposaria fins a prin-
cipis del 2017. Seria aleshores

quan les societats a les quals Fes-
mes XXI deu diners hauran de de-
cidir si accepten la proposta de via-
bilitat de l’empresa gestora del po-
liesportiu. En cas negatiu, l’admi-
nistrador concursal procediria a li-
quidar l’empresa i gestionar el
poliesportiu.

DEUTE D’IBI
La major part del deute contret per
Gimesport amb l’Ajuntament –ara
heretat per Fesmes XXI– corres-
pon a l’Impost de Béns Immobles.
En declaracions a aquesta publi-
cació, l’alcalde Joan Callau ha ex-
plicat que el govern municipal
encara no ha parlat amb l’empre-
sa i ha preferit no fer més aclari-
ments.

Paradoxalment, coincidint
amb aquest episodi d’incertesa al
CEM Besòs i mentre el Ricart i el
Marina Besòs continuen tancats,
dissabte l’Ajuntament ha convocat
al Polidor una sessió participativa
del Pla Director de l’Esport, que es-
tablirà les polítiques del consisto-
ri en l’àmbit esportiu fins al 2023.

Una imatge d’arxiu del poliesportiu. Foto: Arxiu

El CEM Besòs demana més temps
per convèncer els creditors

» L’empresa gestora del poliesportiu, en concurs de creditors, 
sol·licita al jutge un ajornament de la votació del pla de viabilitat

Firmen tres convenis 
de suport als centres oberts

ENTITATS4L'associació Sale-
sians Sant Jordi, la Fundació Al-
dees Infantils SOS Catalunya i
l'Associació Juvenil Barnabitas
es repartiran gairebé 190.000
euros per desenvolupar els seus
programes adreçats als infants
després de firmar un conveni
amb l’Ajuntament i la Genera-
litat, en el marc dels contractes
programa del departament d’A-
fers Socials.

Principalment els diners es
destinaran al funcionament i
la gestió dels centres oberts del

municipi i a les seves activitats,
que atenen infants en risc d’ex-
clusió social de diferents barris
adrianencs.

Concretament, els diners
els rebran els centres oberts i
altres activitats per infants de
l'Associació Juvenil Barnabi-
tas, les activitats realitzades al
centre obert Preju-Unión, el
Centre Obert 1 y 2 de Mayo del
barri de la Mina de l'associa-
ció Salesians Sant Jordi i el
centre obert” d'Aldees Infan-
tils SOS Sant Adrià.

L’AMB ja redacta el Pla de
Mobilitat Urbana i Sostenible
MOBILITAT4L’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona (AMB) el Pla
Mobilitat Urbana i Sostenible de-
finitiu, després de recollir totes
les propostes que s’han fet en el
procés de participació ciutadana,
inclosa la darrera, que es va ce-
lebrar el dia 15 al Polidor.

Durant les diferents jornades
de coneixement i participació de
la Diagnosi del Document, s’han
treballat aspectes com la soste-
nibilitat, per afavorir models no
motoritzats i potenciar la bici-
cleta i els desplaçaments a peu
pel municipi, en detriment del

cotxe. D’altra banda, també s’ha
abordat l’accessibilitat, per hu-
manitzar l'espai públic i recu-
perar-lo per als vianants. Una al-
tra de les qüestions tractades és
la seguretat, per protegir els
mitjans de transport més vul-
nerable, així com l’eficiència,
per racionalitzar l'ús dels dife-
rents transports en funció del ti-
pus de desplaçament, i com mo-
tor de desenvolupament eco-
nòmic entenent la mobilitat com
una eina més per fer de Sant
Adrià una ciutat de negocis i ac-
tivitats terciàries.

Escola Municipal de Música | Segon concert pedagògic
El Casal de Cultura acollirà demà a dos quarts de nou del vespre el segon concert pedagògic

de l’Escola Municipal de Música Benet Bails, amb el nom de Petits records musicals. Serà un
viatge a l'efecte positiu, lúdic i terapèutic de la música i als beneficis que ens aporta com ara la

millora de la relació entre els que la practiquen o l'estimulació de la memòria i el llenguatge.

Andreu Merino
SANT ADRIÀ
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Montgat

Després de guanyar el festival
World Music Independent Film
Festival a Baltimore, als Estats
Units, el documental Montgat,
un portal creatiu cap al Ma-
resme serà presentat a la vila.
Concretament en un acte pro-
gramat per diumenge a les sis de
la tarda a la sala Pau Casals de
la biblioteca Tirant lo Blanc. 

La directora d’origen holan-
dès Andrea Vandelay ha liderat
aquest projecte que va enregis-
trar durant setmanes el procés
creatiu de Montgat Canta. 

Es tracta d’una iniciativa
musical que va reunir tretze
cantants que van compondre
cançons dedicades a la vila. Tots
els temes van ser publicats fi-
nalment a l’àlbum Montgat en-
canta, Montgat em canta.

El tret de sortida el va donar
Manu Garcia, un mecànic mont-
gatí que es va quedar sense fei-
na anys enrere i va decidir cen-
trar els seus esforços en la mú-
sica i en el seu grup Manu Fac-
toria per fer un homenatge als
eu Montgat natal. Més tard s’hi
van sumar Antonio Matíes, El
Celma, Yeyi La Banda, Roca
Grossa, Enfoke, Txema Ribero,
Las Alegres Lloronas, Maps,

Celso i Remember de Fall,
aquests últims guanyadors del
premi a millor banda del 18è
Concurs de Música Jove del
Maresme del 2015.

Així doncs, diumenge els
veïns podran gaudir del docu-
mental montgatí més inter-
nacional, que ha portat fins als
Estats Units aquest homenat-
ge musical d’alta qualitat de-
dicat a la vila.

Una de les imatges del documental. Foto: Montgat canta

Presenten el documental
montgatí premiat als EUA

Redacció
MONTGAT

Poliesportiu municipal | 12a Festa de l’Esport
Dissabte el poliesportiu municipal acollirà la dotzena edició de la Festa de l’Es-

port. L'acte l'organitzen conjuntament la Regidoria d'Esports i les entitats espor-
tives i clubs locals amb l'objectiu d'escollir i donar a conèixer els millors esportis-

tes locals de l'any 2016. Es donaran premis individuals i també a entitats.

L’Ajuntament ja prepara 
la finestra única empresarial

ADMINISTRACIÓ4L’Ajunta-
ment ja treballa en el desenvo-
lupament de la finestra única
empresarial, una mesura que
pretén simplificar les relacions
entre les empreses i l’adminis-
tració local i que s’emmarca en la
Llei de simplificació i foment de
l’activitat econòmica, que en-
trarà en vigor al gener i que tots
els Ajuntaments han de complir.

L’objectiu de la finestra úni-
ca és estandarditzar i normalit-
zar la relació entre societats pri-

vades i consistoris per aconseguir
que a tots els Ajuntaments tots
els requeriments i tràmits si-
guin idèntics i que a més es pu-
guin fer electrònicament, sense
necessitat de desplaçar-se físi-
cament.

Una segona fase de la feina
interna a desenvolupar per tal
d’adequar-se a la llei de simpli-
ficació i foment de l’activitat
econòmica serà el desplega-
ment dels plans d’inspecció a les
activitats empresarials. 

Inauguració sí o sí. Aquesta és la
consigna de l’Ajuntament de
cara a la inauguració del vagó
restaurat de l’històric tramvia
que connectava Tiana amb
Montgat. Tot i l’alta previsió de
pluja de cara a diumenge, el con-
sistori ha decidit mantenir la ce-
lebració i, en cas de precipitació,
aquesta es traslladarà a la sala
d’exposicions del Casal.

L’acte d’inauguració del
vagó havia perillat al llarg d’a-
questa setmana després que, a
causa de la pluja, els operaris no
haguessin pogut col·locar el vi-
dre protector a l’emplaçament
escollit per exposar el tramvia,
a  la cruïlla de l’avinguda Isaac
Albéniz amb el carrer Sant
Francesc. 

Sigui com sigui, diumenge a
les 12 Tiana inaugurarà aquest
element patrimonial en un acte

que comptarà amb parlaments
de les autoritats, dels voluntaris
que han restaurat el vagó i dels
alumnes de les escoles Tiziana i
Lola Anglada.

Un cop finalitzada la part
més institucional, la celebració
també comptarà amb la parti-

cipació dels Bandabòlit. A més,
també s’instal·larà un photo-
call per fer-se fotos amb el tram-
via i es podrà visitar una expo-
sició de fotografies històriques.

Ara només cal esperar per
saber si la celebració es farà a
l’aire lliure o a cobert.

El vagó restaurat, a punt per a la inauguració. Foto: Twitter

Es manté l’acte inaugural del
tramvia tot i la previsió de pluja

Carrer Gosch | Inici d’obres
Els dies 28, 29 i 30 de novembre es duran a terme les obres d’arranjament del carrer Gosch.
Es preveuen tres dies de treballs, en condicions normals. Per aquest motiu durant aquests dies
des de dos quarts de deu del matí fins a les set de la tarda no es podrà accedir al carrer Gosch
des de la BV5008. L'accés alternatiu és des del Camí del Cementiri fins al Camí Dalt d'Alella.

Redacció
TIANA

Tiana

SALUT4Tiana i Montgat han
acabat el repte saludable iniciat a
finals d’octubre dins la campanya
Esportianitza’t. L’objectiu princi-
pal era animar la població, espe-
cialment aquella amb risc car-
diovascular, a fer activitat física. 

En aquest sentit, del 17 d’oc-
tubre al 18 de novembre s’han
programat diverses sessions de
tai-txi, pilates, ioga o gimcanes fa-
miliars. En algunes activitats, els
usuaris han obtingut punts per
haver-hi participat. Els que han
arribat als 360 punts entraran en
el sorteig de diversos premis. 

La valoració de l’Ajuntament
és positiva, però el consistori la-
menta que no s’ha pogut com-
plir un dels objectius, com és la
interacció amb Montgat. “Els
tianencs s’han quedat aquí i els
veïns de Montgat allà”, explica
la regidora d’Esports, Núria
Blasco. 

Els dos consistoris encara
no han fixat la data del pròxim
repte saludable, però Blasco
assenyala que hauran d’estu-
diar la possibilitat de fer més di-
fusió de les activitats progra-
mades a Montgat.

El repte saludable acaba 
amb deures pendents
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“La creació d’oportunitats laborals
és el primer instrument que tenim
per combatre les desigualtats i
aconseguir la inclusió social, l’ob-
jectiu últim del govern metropo-
lità”. Són paraules de Jaume Coll-
boni, vicepresident de l’Àrea de
Desenvolupament Social i Eco-
nòmic de l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB), en referència
al nou Pla Metropolità de Suport
a les Polítiques Socials Munici-
pals 2016-2019. 

Aquesta iniciativa, presentada
al febrer, té la finalitat d’impulsar
polítiques de cohesió social i re-
duir les desigualtats. Per assolir
aquest objectiu, l’AMB destina 30
milions d’euros a plans d’ocupació,
promoció de l’autoocupació i a
l’emprenedoria, a més de con-
templar un fons econòmic de sis
milions per a la lluita contra la po-
bresa energètica. 

Aquests recursos es posen a
disposició dels municipis per tal
que complementin les seves par-
tides dedicades a combatre les

desigualtats des dels serveis so-
cials municipals. 

Els plans d’ocupació preveuen
dues convocatòries –una per al
2016-2017 i una de nova per al
2018-2019– i van dirigits a col·lec-
tius amb dificultats, com ara els jo-
ves, les dones, els aturats de llarga
durada i persones pertanyents a fa-
mílies amb tots els seus mem-
bres desocupats, i a promoure
l’emprenedoria i l’autoocupació.

Segons preveu l’AMB, aquests
plans d’ocupació poden acabar
donant feina a unes 4.500 perso-
nes en els pròxims anys. Aquest
càlcul inicial aproximat s’ha rea-
litzat tenint en compte la ten-
dència i evolució positiva de la
contractació dels plans anteriors. 

I és que la reedició d’aquest pla
de suport té molt a veure amb els

bons resultats de la seva primera
edició, entre 2012 i 2015. 

Segons informa l’AMB, durant
aquells tres anys es van formalit-
zar un total de 3.990 contractes.
Aleshores es van destinar 33 mi-
lions a través de tres convocatò-
ries: 2012-2013,  2014-2015 i una
tercera d’extraordinària.

En aquest segon episodi del Pla
de suport s’està posant èmfasi en
els plans d’inserció a empreses i en
l’autoocupació, ja que, segons
l’AMB, per les seves característiques
són les que tenen més possibilitat
d’inserció real i contínua en el món
laboral. Aquests dos tipus de con-
tractació ja van experimentar un in-
crement notable entre les dues
convocatòries del primer pla. 

Amb tot, des de l’AMB desta-
quen que aquests plans d’ocupa-
ció no són improvisacions que do-
nin feina per un període de temps
i després es torni a la situació inicial,
sinó tot el contrari. En el cas dels
plans d’inserció a empreses, per
exemple, l’AMB finança sis mesos
del contracte i l’empresa sis més,
per la qual cosa aquest és més llarg.
En aquest sentit, s’adquireix més ex-
periència i augmenten les possi-
bilitats reals de contractació final.

Objectiu: 4.500 llocs de feina 
» L’Àrea Metropolitana de Barcelona dedica 30 milions d’euros a plans d’ocupació locals

» Ho fa en el marc del Pla Metropolità de Suport a les Polítiques Socials Municipals 2016-2019

Collboni: “Crear

ocupació és l’eina

per combatre les

desigualtats socials”

Redacció
BARCELONÈS NORD

Jaume Collboni (esquerra) destaca que “l’últim objectiu” de l’AMB és crear oportunitats laborals. Fotos: AMB i arxiu

Serveis

Un esforç conjunt

ECONOMIA4La distribució
per municipis d’aquests 30 milions
d’euros s’ha fet d’acord amb dos
criteris. Per una banda, es com-
prova l’índex d’atur ponderat per
població i, per l’altra, es consulta
la renda familiar disponible per
habitant a cada municipi. 

Els consistoris, que són qui
s’encarreguen de la contractació,
envien una proposta a l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
explicant què faran amb la sub-
venció. L’AMB, per la seva banda,
ho analitza i ho aprova en Junta
de Govern. L’ajuda atorgada per

l’ens suposa el 80% del cost total
de cada projecte, mentre que el
20% restant l’ha d’aportar l’ajun-
tament beneficiari. 

El 88% dels contractes creats
durant la primera edició del Pla de
suport 2012-2015 van ser per
arranjar espais urbans i per pres-
tar serveis d’atenció a les persones
i al públic.

Pel que fa al nou pla per als
pròxims anys, Badalona ha re-
but 4,4 milions d’euros, Santa
Coloma de Gramenet 2,5, Sant
Adrià 858.120, Montgat 190.980
i Tiana un total de 106.200. 
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Des de l’inici del 2016, 15 dones
han estat assassinades en casos de
violència masclista a Catalunya,
mentre es denuncia una agressió
sexual cada 13 hores. Les dues da-
des evidencien que iniciatives com
el Dia Internacional contra la Vio-
lència Envers les Dones, el 25 de
novembre, són més necessàries
que mai.

Badalona, Santa Coloma i Sant
Adrià s’han sumat a la comme-
moració d’aquest dia amb un pro-
grama d’actes força carregat durant
els darrers dies, que tindrà el seu
punt central demà. L’objectiu és
clar. D’una banda, sensibilitzar la
població sobre la xacra de la vio-
lència masclista. De l’altra, arribar
a dones que pateixen situacions de
violència i no les han denunciat. I
és que bona part de les  dones víc-

times mortals de la violència mas-
clista aquest any a Catalunya no
havia acudit a la policia.

“Moltes dones no denuncien el
seu maltractador perquè mante-
nen una dependència afectiva o
econòmica”, argumenta Estela
Fernández, membre del col·lectiu
feminista Bloc Violeta de Badalo-
na. El col·lectiu es planteja el 25N
com una oportunitat de sensibi-
lització. “Abans d’un assassinat
masclista es produeixen molts
episodis de violència com a con-
seqüència del model patriarcal,
que no són visibles”, explica Fer-
nández, que reclama més pro-
tecció per part de l’administració.

El Bloc Violeta participarà
demà a les cinc de la tarda en la
performance de Teatre de les
Oprimides a la plaça de la Vila de
Badalona i a dos quarts de set en
l’acte institucional que se celebrarà
al Saló de Plens. Més tard, també
se sumarà a la manifestació con-
vocada a les set a Barcelona.

SANTA COLOMA I SANT ADRIÀ
Per la seva banda, Santa Coloma
organitza demà l’acte central d’u-
nes jornades celebrades amb mo-
tiu del 25N que van començar el 17
de novembre. A les sis de la tarda,
a la plaça d’en Manelic es llegirà el
manifest del Dia Internacional,
mentre que a les set el Centre Cí-
vic can Mariner acollirà la confe-
rència Veus, dones, refugiades, so-
bre  la situació de les dones refu-
giades a Jordània i el Líban, a cà-

rrec de Layla Hamarmeh, direc-
tora de projectes de l’Arab Wo-
men’s Organization i Khadije El
Husaini, secretària general d’or-
ganitzacions de la Lliga dels Drets
de la Dona Libanesa.

A Sant Adrià, l’acte institucio-
nal es durà a terme a les dotze del
migdia a la plaça de la Vila. Abans,
al matí, es farà la construcció
col·lectiva d’un llaç lila a la plaça del
mercat. A dos quarts de vuit del
vespre es repetirà la lectura del ma-

nifest, amb una encesa col·lectiva
d’espelmes. 

Més tard a la plaça de la Vila
s’organitzarà una sessió de mú-
sica i dansa, mentre que a la pis-
ta municipal de la Pau es farà una
exhibició de patinatge. D’altra
banda, fins al 16 de desembre el
Racó de lectura del Centre d’In-
formació Centre d’Informació i
Orientació de la Dona (CIOD) tin-
drà exposats llibres, i informació
sobre la violència masclista.

El Bloc Violeta tornarà a sortir al carrer demà. Foto: Arxiu

Andreu Merino
BARCELONÈS NORD

Tribunals | Petició de 22 anys de presó per a quatre ‘ñetas’
La Fiscalia ha demanat 22 anys de presó per als quatre joves integrants de la banda dels
‘ñetas’ que  l’11 d’agost del 2012 van agredir presumptament diversos joves al barri de la

Colina amb pedres i ampolles. Els quatre nois han negat l’acusació de temptativa 
d’homicidi en el judici que va començar dimarts a l’Audiència de Barcelona.

Clam contra la violència masclista
» La comarca se suma a la commemoració del Dia Internacional contra la violència envers les dones

Avui serà un dia mogut a l’Ajun-
tament. I és que aquesta tarda a
les sis hi ha programat el Ple ex-
traordinari forçat per l’oposició en
bloc per tractar el serial del nou
centre de la fundació Badalona
Capaç i els Mercadona vinculats
a aquest projecte. 

L’arribada a la ciutat de dos
supermercats més de la marca va-
lenciana ha aixecat les ires del tei-
xit comercial. En aquest sentit,
l’última acció de protesta va tenir
lloc dilluns passat als mercats de
Pomar i Sant Roc, on els para-
distes van abaixar la persiana
durant mitja hora en protesta pels
dos Mercadona que es construi-
rien als dos barris si, finalment,
tira endavant el projecte de nova
seu de Badalona Capaç –la qual
s’ubicaria al Turó de l’Enric–. 

Els paradistes consideren que
l’obertura d’aquestes dues su-

perfícies seria un cop molt dur per
a la seva activitat. Una opinió que
comparteix Joaquín Nocete, pre-
sident de la Federació de Co-
merciants de Badalona, que va
donar suport a la protesta. Els bo-
tiguers dels mercats van anunciar
que faran accions similars cada
setmana si no s’atura el pla.

Un episodi important d’a-
questa polèmica tindrà lloc
aquesta tarda al Ple extraordinari,
on els partits de l’oposició cen-
suraran l’actitud del consistori en
relació amb la qüestió, demana-
ran informació sobre l’estat de les
negociacions entre el govern mu-

nicipal i BDN Capaç i instaran l’e-
xecutiu badaloní perquè inclogui
en el punt del dia del Ple ordina-
ri de novembre la votació del
projecte inicial. 

Qui ha presentat al·legacions
al projecte han estat els comer-
ciants, de la mà d’ecologistes i
veïns, que consideren que el pla
que ha de portar dos Mercadona
més a la ciutat “no s’ajusta a la le-
galitat urbanística”. 

BDN Capaç, per la seva ban-
da, va protestar diumenge a la
plaça de la Vila i va dir que se-
guiran a la seva actual seu si no
s’aprova el projecte de Morera.

Imatge de la protesta. Foto: Federació de Comerciants BDN

Els mercats de Pomar i Sant Roc
fan pinya contra els Mercadona

Badalona | Tot a punt a les Muntanyetes per al Mercat del Trasto
El parc de les Muntanyetes acollirà diumenge la 20a edició del Mercat del Trasto. Tindrà un
marcat caràcter nadalenc, ja que es donarà protagonisme a les joguines i objectes de decora-
ció. Des del consistori calculen que hi haurà unes 250 parades. Aquest mercat vol promoure
la reutilització i donar valor a objectes usats però que estiguin en bon estat. 
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La Salut viatja al passat amb
una Fira Medieval massiva

BADALONA4Els botiguers de la
Salut van celebrar la seva vuite-
na Fira Medieval divendres i
dissabte passat amb un “gran èxit
de visitants”, assegura a aques-
ta publicació Óscar Palma, pre-
sident de l’associació. 

“Ha estat una de les millors
fires que hem celebrat”, afegeix
Palma, que destaca que “tant els
comerciants com els visitants
van quedar molt contents”. 

Dels dos dies de mostra, va ser
justament dissabte quan més
afluència de gent hi va haver,
coincidint amb gran part dels
espectacles que hi havia progra-
mats, com ara lluites medievals i
fins i tot un museu de la tortura. 

Per altra banda, l’entitat va
aprofitar per estrenar els seus
llums de Nadal. S’encendran
definitivament i fins al gener –i
a tota la ciutat– a partir de demà.

Els botiguers de Montgat i
Tiana volen fidelitzar clients

NADAL4Arriba Nadal, l’època
de l’any on els comerciants in-
crementen les seves vendes i
que serveix per millorar els
seus números anuals. 

Per aquesta raó, els comer-
ciants de Tiana i Montgat po-
saran en marxa dues campan-
yes per tal de fidelitzar els seus
clients perquè comprin a les
botigues dels dos municipis. 

Es tracta de dues campanyes
similars que arrencaran el prò-
xim dia 1 de desembre i s’allar-
garan durant tot el mes, arri-
bant fins al dia de Reis en el cas
de Montgat.

Els clients que hi prenguin
part i comprin al poble entraran
en un sorteig de 1.500 euros en
cinc vals de compra en cadas-
cuna de les dues iniciatives. 
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El CF Badalona vol retrobar-se
amb la victòria a Llagostera

BADALONA4Retrobar-se amb
la victòria i reenganxar-se a les po-
sicions de play-off. Aquest és el do-
ble objectiu que persegueix el CF
Badalona en la seva visita de diu-
menge al migdia al Nou Estadi
Municipal de Palamós per jugar
contra la UE Llagostera.

Manolo González viatjarà
fins al Baix Empordà sense
Musa, que va veure la vermella
directa en el partit que l’equip va

perdre diumenge passat a Mon-
tigalà contra el Sabadell. Marcel,
Bruninho i Coulibaly continuen
de baixa amb les seves lesions.

Els llagosterencs, que l’any
passat van baixar de Segona di-
visió, no han començat gaire bé
la temporada i són catorzens
amb 18 punts. Jugant com a lo-
cals, els d’Oriol Alsina han guan-
yat tres partits, n’han empatat
tres i només han perdut un.

El Seagull recupera la primera
posició derrotant el Barça B

BARCELONÈS NORD4Les gavines
tornen a la primera posició. El Se-
agull va derrotar el Barça B (2-1) i
torna a ocupar la primera posició
de la lliga. Mar va avançar l’equip
al minut 24 després d’un córner.
El conjunt blaugrana va empatar
en la darrera jugada del primer
temps, però les de Jordi Ferrón van
millorar a la segona meitat i, grà-
cies a una altra jugada d’estratègia
al minut 60 van sentenciar el
matx amb un gol de Llaona.

Per la seva banda, el Sant Ga-
briel també va sumar els tres punts
contra el Porto Cristo (3-2). L’equip
segueix mirant cap a la zona alta
gràcies a María González, la gran
artífex de la remuntada contra les
balears. Lupe va avançar el Sangra
al minut 7, però les visitants van re-
muntar amb dos gols de Bárbara.
Però les adrianenques no es van
rendir i dos gols de María (al 62 i
al 89) van fer que els punts es que-
dessin a Sant Adrià.

El Joventut visita la casa d’un
vell conegut. Diumenge al migdia
els de Diego Ocampo visitaran el
Bilbao Arena per jugar contra el
RETABet Bilbao Basket, l’actual
equip d’un rejovenit Àlex Mumbrú
(que diumenge passat es va con-
vertir en el jugador més veterà en
aconseguir ser l’MVP de la jorna-
da amb 37 anys).

Els verd-i-negres no tenen
uns grans números en les passa-
des temporades contra l’equip de
Carles Duran (l’altre protagonis-
ta del matx amb passat a Badalo-
na) que va ser assistent de Sito
Alonso i de Pepu Hernández en-
tre 2008 i 2010 i només ha acon-
seguit guanyar en una de les da-
rreres cinc visites a Biscaia (el curs
2013-14, per 83 a 90). L’únic
dubte que arrossegarà Ocampo
serà la presència de José Nogués,
absent en els partits de l’últim mes
per una lumbàlgia. 

EL TRIOMF DE LA FE
El Joventut s’abona a l’èpica. Dis-
sabte passat l’Olímpic va tornar a
gaudir d’un partidàs frenètic que
es va decidir sobre la botzina i en
el qual la Penya va sumar la tercera
victòria del curs contra el Valèn-
cia (86-84).

Jordan i Bogdanovic van ser
els màxims anotadors de l’e-
quip, però quan les coses es van
posar seriores van ser nova-
ment els homes de la casa, Vidal

i Sàbat, els que es van carregar
l’equip a l’esquena. La igualtat va
ser la tònica predominant del
matx, que va arribar empatat al
descans (44-44) i que la Penya
només va poder decantar a favor
seu a l’últim període. Una ciste-
lla inversemblant de Vidal va do-
nar un avantatge de quatre punts
a la Penya a 20 segons per al fi-
nal, però els visitants haurien po-
gut guanyar si Diot no hagués fa-
llat un triple a l’últim segon.

El Joventut va perdre contra el conjunt basc el curs passat. Foto: CJB

La Penya visita el Bilbao 
d’un rejovenit Àlex Mumbrú
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Sant Adrià | L’Andorra trenca la ratxa de victòries de l’UBSA
No va poder ser. L’UBSA no va poder encadenar la quarta victòria seguida i va perdre
diumenge passat contra l’Andorra B (100-83). Els de Mario Lousame van encaixar un
parcial de 34 a 11 al primer període que va convertir la remuntada en una quimera. El

pròxim partit per als adrianencs serà la visita del Sitges, diumenge a les 11 del matí.
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Mireia Belmonte torna a la
competició al CN Sant Andreu
BADALONA4Més de tres mesos
després de penjar-se un or i un
bronze als Jocs Olímpics de Rio,
Mireia Belmonte va reaparèixer
dissabte passat a Barcelona, en el
marc del 39è trofeu Alejandro
López de natació.

La piscina del CN Sant Andreu
va ser l’escenari del retorn a la com-
petició de la badalonina, que va
aconseguir guanyar les tres proves
que va disputar, els 1.500 lliures,

els 400 lliures i els 400 estils, to-
tes elles en piscina de 25 metres.

Aquesta prova, puntuable per
al Circuit Català, és la primera que
Belmonte afronta per preparar el
mundial de piscina curta que se
celebrarà a Windsor (Canadà)
entre el 6 i l’11 del mes que ve.

A banda de Belmonte, altres
grans noms de la natació, com Jès-
sica Vall o Àfrica Zamorano no es
van voler perdre la competició.

Un Catgas efectiu derrota
el Jumilla al Pavelló Nou

SANTA COLOMA4Exhibició d’e-
fectivitat. El Catgas no es va con-
fiar dissabte passat en la visita del
cuer, el Jumilla, i va resoldre el
partit amb una golejada (9-4).

Vuit dels gols del partit es van
veure durant la primera meitat.
Lucas va avançar els murcians,
però des del minut 3 fins al 14 el
partit va ser una allau ofensiva
del Catgas i Salgado en dues
ocasions, Corvo, Sepe i Rescia
van col·locar un 5-1 que va fer
embogir el Pavelló Nou. Els
murcians van retallar distàn-
cies al minut 18, però Salgado,
que va completar un nou hat-
trick, va situar el 6-2 pocs segons
abans del descans.

El ritme anotador va minvar
significativament. Corvo i Rescia
van ampliar la renda a sis gols en
menys de dos minuts, però els
murcians van tornar a retallar-
la gràcies a Everton i Raúl. Ser-
gio va tancar el marcador quan
faltaven dos minuts per al final.

Els d’Óscar Redondo gaudi-
ran ara d’uns dies de descans, ja
que fa una setmana que van ju-
gar el partit de la vuitena jorna-
da. L’equip tornarà a competir el
2 de desembre, quan l’equip re-
brà l’FS Gran Canaria. A més,
abans-d’ahir es va conèixer l’ho-
rari dels quarts de final de Copa
contra ElPozo, el dia 13 de des-
embre a les nou de la nit.

Daniel Sánchez ho ha tornat a
fer. El colomenc es va proclamar
campió mundial de billar a tres
bandes després de derrotar el
jove sudcoreà Kim Heang-Jik en
la final del campionat que es va
disputar a Bordeus entre di-
marts i dissabte de la setmana
passada. És el quart cop que
Sánchez, de 42 anys, guanya
aquesta copa, després d’haver-ho
fet el 1998, el 2005 i el 2010 i
aquesta victòria també fa que el
colomenc se situi al número tres
del rànquing mundial.

“És massa, no crec que guan-
yar el campionat del món en
converteixi automàticament en
el millor jugador, simplement
sóc el campió”, assegurava un
emocionat Sánchez després de la
cerimònia de premis. “Per a mi
és molt complicat jugar ara, per-
què no només sóc un jugador
sinó que també sóc empresari i
per això la victòria té un regust
especial, igual que tornar a estar
entre els tres millors jugadors del
món”, va afegir el colomenc.

Sánchez va superar els dos
primers partits del grup H de la

primera ronda amb certa co-
moditat contra el francès Pierre
Soumagne i contra l’alemany
Christian Rudolph. El colombià
Robinson Morales va ser el pri-
mer encreuament, als vuitens de
final, un partit que Sánchez va
resoldre per la via ràpida. El
colomenc va afrontar el seu pri-
mer partit contra jugadors sud-
coreans a partir dels quarts de fi-
nal i va haver de suar de valent
per poder derrotar Cho Jae-Ho,
que es va quedar en 34 caram-
boles per les 40 de Sánchez. 

La semifinal, contra el belga
Eddy Leppens, va ser el partit
més complicat del campionat i el
que es va resoldre per una dife-
rència més petita, un estret 40 a
39. El resultat, però, li donava el
passaport per a la final, on tam-
bé va poder derrotar Heang-Jik
per 40 a 37. “Ell (el coreà) és el
futur, només té 24 anys i estic se-
gur que durant la seva carrera ju-
garà moltes finals i d’aquestes en
guanyarà moltes. Haver pogut
derrotar-lo fa que estigui molt fe-
liç”, va concloure Sánchez.

Sánchez va derrotar una jove promesa coreana a la final. Foto: Arxiu

El colomenc Daniel Sánchez,
tetracampió mundial de billar

Redacció
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AGENDA SETMANAL
DIMARTS 29 DE NOVEMBRE
19:30 Presentació del llibre Solidaridad obrera
y  la prensa de raíz ácrata, de Paco Madrid. Joan
Zambrano, del CEDALL, serà l’encarregat de
presentar l’acte. / Espai Betúlia.

25 I 26 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda La ciutat torna a mostrar la seva so-

lidaritat. Durant tot el dia de demà i dissabte
se celebrarà una nova edició del Gran Recap-
te per al Banc dels Aliments. 

DIMECRES 30 DE NOVEMBRE
17:00 Tercera i darrera sessió del taller d’escriptura

creativa que, des d’ahir i fins al dia 14 del mes
que ve, organitzarà Laura Jareño, on es do-
naran les primeres claus per aprendre a
gaudir-ne. / Centre Cívic del Riu.

AVUI 24 DE NOVEMBRE
17:00 En el marc de les activitats del Dia in-

ternacional contra la violència vers les dones,
el Polidor ha preparat un taller de rap coor-
dinat per Las Witch per debatre el sexisme a
la música. / Centre El Polidor.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
11:30 Els més menuts podran gaudir d’una ac-

tivitat anomenada Testing de biodiversitat, en
la qual es censaran les espècies d’ocells que
viuen al parc acompanyats de diferents ex-
perts. / Parc del Litoral.

AVUI 24 DE NOVEMBRE
14:00 Tècnics de la Diputació s’encarregaran de

coordinar la xerrada La garantia en la venda
de béns de consum ara que s’acosten les fes-
tes. / Biblioteca Tirant Lo Blanc.

FINS AL 30 DE NOVEMBRE
Tot el dia Darrers set dies en els quals a la vila

està oberta la paradeta de llibres que vol re-
collir fons per a la Marató de TV3. / Biblioteca
Tirant Lo Blanc.

DEMÀ 25 DE NOVEMBRE
19:00 Relats del difunt Ivan Petrovitx Belkin, d’A-

lexander Puixkin, serà la novel·la seleccionada
en aquesta nova edició del Club de lectura.
/ Biblioteca Can Baratau.

BADALONA MONTGAT TIANASANT ADRIÀSANTA COLOMA

El documental Montgat, un portal cre-
atiu cap al Maresme, d'Andrea Vande-
lay, títol guanyador del Festival World
Music Independent Film Festival. / Bi-
blioteca Tirant Lo Blanc.

Es presenta ‘Montgat, un 
portal creatiu cap al Maresme’

Dg. 27 de novembre a les 18:00

La sala Brossa de la biblioteca de Can
Peixauet serà l’escenari de la xerrada
La Marató de TV3: ictus i lesions me-
dul·lars i cerebrals traumàtiques. / Bi-
blioteca Can Peixauet.

Una xerrada sobre lesions 
medul·lars a la ciutat

Avui 24 de novembre a les 18:30

En aquest monòleg, Berto explica la
seva transició i com ara és un pare res-
ponsable i un còmic respectat i madur.
/ Teatre Blas Infante.

‘Berto Romero sigue con
nosotros’, al Blas Infante
Demà 25 de novembre a les 21:00

José Manuel Rúa, professor d'Història
de la Universitat de Barcelona, s’en-
carregarà de la xerrada La transició po-
lítica 40 anys després. 1976-2016. / Sala
Albéniz.

José Manuel Rúa parla 
sobre la transició espanyola
Avui 24 de novembre a les 18:30
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